
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

 

In 2020 hebben wij u geïnformeerd over onze Aanpak broedplaatsen gemeente 

Groningen (brief met kenmerk 210443-2020 d.d. 13 mei 2020). Deze aanpak bundelt 

de visies en inzet vanuit de cultuurnota, de economische agenda en het 

meerjarenprogramma ruimtelijke economie om integraal beleid te voeren, in 

samenwerking met het gemeentelijk Vastgoedbedrijf. Met deze brief informeren we 

uw raad over de stand van zaken. 

 

Allereerst staan we stil bij het strategische kader broedplaatsen en de trends en 

ontwikkelingen die hierop van invloed zijn. Vervolgens lichten we enkele concrete 

ontwikkelingen en resultaten van het afgelopen jaar uit. Ook nemen we uw raad mee 

in de stand van zaken over ons atelierbestand en de huisvesting van kunstenaars in de 

binnenstad. Diverse betrokken partijen hebben hun zorgen geuit over het voortbestaan 

van de ateliers en ook uw raad heeft hierover vragen gesteld. Tot slot benoemen we 

enkele vervolgstappen voor de verdere uitwerking van het broedplaatsenbeleid voor de 

toekomst.  

 

Strategisch kader 

De creatieve sector draagt sterk bij aan de economie en het vestigingsklimaat van onze 

gemeente en speelt door het creëren van maatschappelijke waarde een steeds 

belangrijkere rol bij gebiedsontwikkeling. In de verschillende onderliggende 

beleidsdocumenten zien we gedeelde ambities om ruimte te bieden aan startups en 

broedplaatsen, maar ook te werken aan gemengde stedelijke gebieden met een 

aantrekkelijke functiemix. De term broedplaatsen omvat een breed en divers palet aan 

locaties en invulling, met als vier belangrijkste categorieën: community, incubators, 

atelierpanden en bedrijfsverzamelgebouwen. In 2018 hebben we een quickscan laten 
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verrichten naar broedplaatsen in Groningen. Hieruit bleek dat er voldoende ruimte was 

in kwantitatief en kwalitatief opzicht. Tijdelijkheid werd hierbij niet als een probleem 

gezien, wel bleek er behoefte aan (investerings)perspectief en continuïteit in de 

(betaalbare) voorraad.  

 

Op dit laatste punt zien we het afgelopen jaar een verschuiving plaatsvinden. De druk 

op de vastgoedmarkt neemt over de volle breedte toe. Naast de toenemende vraag naar 

woningen is ook de leegstand onder kantoren fors afgenomen. Locaties met een 

tijdelijke invulling worden (sneller) ontwikkeld voor nieuwe functies en de 

huurprijzen per vierkante meter in met name de binnenstad stijgen, terwijl de vraag 

naar werkplekken niet afneemt. Dit betekent dat de zogenaamde ijzeren voorraad 

(voldoende huisvesting, tijdelijk of permanent, om te kunnen voldoen aan de vraag) 

onder druk komt te staan. Dit leidt niet tot onmiddellijke problemen, maar we blijven 

deze ontwikkelingen ook het komende jaar in de gaten houden. Door de bestaande 

informatie vanuit de quickscan regelmatig te updaten hebben we beter zicht op de 

actuele situatie. Ook zien we dat met name maatschappelijke partijen steeds meer 

maatwerk vragen in hun huisvesting die aansluit bij hun beroepspraktijk. Via onder 

andere de gemeentelijke Makeltafel proberen we partijen met een huisvestingsvraag zo 

goed mogelijk te faciliteren in het vinden van passend en betaalbaar onderdak, met de 

kanttekening dat ook de gemeente op dit moment in afnemende mate leegstaand 

vastgoed beschikbaar heeft. 

 

Daarnaast willen we broedplaatsen beter integreren in de gemeentelijke 

gebiedsontwikkeling. Broedplaatsen in hun verschillende verschijningsvormen kunnen 

sterk bijdragen aan nieuw te ontwikkelen locaties en wijken als Stadshavens en de 

Suikerzijde. Broedplaatsen vergroten de aantrekkelijkheid van nieuwe gebieden door 

hun levendigheid en creatieve spin-off, en creëren economische, culturele en sociaal-

maatschappelijke meerwaarde. Nieuwe ruimtes, tijdelijk op basis van leegstandsbeheer 

tijdens het ontwikkeltraject, of in permanente vorm erna, kunnen van grote waarde 

zijn. Enerzijds verzekeren we daarmee vanaf de start van de ontwikkelfase reuring en 

gebruik van de ruimte, anderzijds blijft hiermee de voorraad beschikbare locaties op 

peil, creëren we kansen voor innovatie en vernieuwing en stimuleren we talent en 

ondernemerschap.  Met name markante, industriële erfgoedpanden lijken zeer geschikt 

voor permanente placemaking, vanwege hun inbedding in het gebied en de 

cultuurhistorische aantrekkingskracht. 

 

Buurtbroedplaats Nieuwe Sint Jansstraat 

Met ingang van dit jaar is er een nieuwe invulling voor het gemeentelijke pand aan de 

Nieuwe Sint Jansstraat 35 gevonden. In samenwerking met leegstandsbeheerder 

CareX en Bewonersorganisatie Binnenstad-Oost (BoBo) wordt hier de komende tien 

jaar een buurtbroedplaats gerealiseerd. Deze broedplaats krijgt drie functies. Het wordt 

een ontmoetingsplek voor buurtbewoners waar ideeën worden gedeeld en vertaald in 

kansen, een plek waar informatie en advies ingewonnen kan worden en waar samen 

aan oplossingen gewerkt kan worden op het gebied van financiering, noaberschap en 

mantelzorg. Er wordt nadrukkelijk aandacht gegeven aan vergroening en de 

energietransitie in de buurt. Zo wordt de betrokkenheid van bewoners bij de eigen wijk 

vergroot en de buurtstructuur versterkt. Daarnaast wordt een deel van de ruimte 

verhuurd aan creatieve initiatiefnemers.  

Het wordt dus geen gewoon buurtcentrum, maar een plek waar activiteiten en 

voorzieningen samensmelten met duurzame, innovatieve en toekomstgerichte ideeën.  
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Dit is een nieuw concept dat mogelijk ook interessant is voor meer stedelijke 

gebieden; een eigentijdse invulling van een ‘broedplaats 2.0’.  

 

Startup Zernike 

Founded in Groningen is het programma dat het startup-ecosysteem stimuleert in 

Groningen. Momenteel loopt een onderzoek naar de behoefte aan faciliteiten die 

hiervoor beschikbaar zijn. Met deze uitkomsten willen provincie, gemeente, de 

Noordelijke Ontwikkel Maatschappij en Campus Groningen een volgende stap zetten 

in het versterken van het ecosysteem. De ambitie is daarbij om zowel de lokale 

infrastructuur rondom Campus Groningen te versterken, als de verbinding te 

versterken tussen verschillende onderdelen in het ecosysteem op schaalniveau van 

Noord Nederland. Zowel een ‘huiskamer’ voor startups op het Zernike terrein, als 

verbinding van initiatieven in onder andere Emmen, Delfzijl, Roden, Groningen, 

Eemshaven en Leeuwarden op het gebied van chemie, gezondheid, energie, data en 

agrifood passen daarbij. In 2022 moeten de onderzoeksresultaten van Founded in 

Groningen en de ambities van genoemde partijen tot een gezamenlijk plan leiden. 

 

Biotoop Haren  

Zoals wij uw raad eerder dit jaar hebben laten weten, zijn wij in gesprek met de 

Rijksuniversiteit Groningen over de mogelijke aankoop van de Hortus en het 

voormalige biologisch centrum (waar nu de Biotoop gevestigd is) in Haren. 

Momenteel zijn hier veel maatschappelijke organisaties gehuisvest, 

bedrijfsondernemingen en is er ruimte voor woonhuisvesting. Wij onderzoeken samen 

met de Rijksuniversiteit Groningen welke mogelijkheden er zijn om de Biotoop langer 

voort te zetten. 

 

Atelierruimtes in de binnenstad 

Al enige tijd zijn er ontwikkelingen rond de ateliers in de binnenstad, die de afgelopen 

tijd in een nieuwe fase zijn beland. De fractie van de PvdA heeft hier al eens vragen 

over gesteld en onlangs hebben wij hierover ook vragen van de SP-fractie over 

beantwoord.   

 

In de binnenstad bevinden zich vijf monumentale atelierpanden waar ruim zestig 

kunstenaars een werkruimte huren. Deze ateliers zijn in het begin van de jaren 

negentig door de gemeente aan wooncorporaties Patrimonium en Lefier overgedragen. 

De wooncorporaties opereren hierbij als huurbaas, dragen zorg voor onderhoud en 

beheer en de Huurdersvereniging voor Kunstenaars (HvK) houdt zich bezig met het 

toewijzingsbeleid.  

De wettelijke context waarbinnen deze constructie tot stand kwam is met ingang van 

2018 echter gewijzigd. Wooncorporaties zijn sindsdien wettelijk verplicht hun sociale 

(DAEB: Diensten van Algemeen Economisch Belang) en commerciële (niet-DAEB) 

taken te scheiden. De laatste vereisen een commerciële exploitatie. Ateliers werden tot 

de niet-DAEB portefeuille gerekend, met de nodige discussie tot gevolg. Ondertussen 

is na meerdere rechtszaken elders in het land de conclusie dat ateliers niet-DAEB zijn, 

met uitzondering van woonateliers en op de buurt of leefbaarheid gerichte initiatieven. 

Commerciële exploitatie van de panden, zoals de huidige wet vereist, is met ateliers 

vrijwel onmogelijk. Zeker omdat de monumentale status ingrepen even lastig als 

kostbaar maken, bijvoorbeeld als het gaat om duurzaamheidsmaatregelen. De HvK 

heeft nadrukkelijke de wens uitgesproken om de ateliers te handhaven in de huidige 

panden. Indien de corporaties dit niet meer mogen doen dan stellen zij voor dat de 
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gemeente dit beheer zou moeten overnemen. Maar ook de gemeente zal 

geconfronteerd worden met het probleem van de forse onderhoudslasten en is 

verplicht om een kostendekkende huur te vragen. Dit is enkel op te lossen door een 

forse huurverhoging door te voeren of door een structurele bijdrage van de gemeente 

aan de exploitatie van deze panden. 

 

We zien het als onze opdracht ook in de toekomst voor voldoende betaalbare (al dan 

niet tijdelijke) atelierruimte te zorgen. Daarbij willen we conform ons cultuur- en 

broedplaatsenbeleid toewerken naar een systeem van toewijzing voor de langjarig 

beschikbare ruimtes (zoals de permanente ateliers of nieuwe tijdelijke broedplaatsen) 

ter bevordering van de doorstroming en een gelijk speelveld. Hierbij willen we ook 

nadrukkelijk talentontwikkeling stimuleren of de weg naar een verdere beroepspraktijk 

faciliteren voor net afgestudeerden en beginnende kunstenaarsinitiatieven. Het aanbod 

van deze ruimtes is immers beperkt, terwijl de stad alleen al ruim 700 beeldend 

kunstenaars telt. Tot slot willen we dat broedplaatsen interactief zijn met de omgeving. 

Dit zorgt voor een betere inbedding van de kunstenaars en andere betrokken 

initiatieven in de directe omgeving , stimuleert uitwisseling, en creëert 

maatschappelijke en sociale waarde voor de buurt of wijk.  

 

Samenvattend spelen er twee vraagstukken rond de huidige atelierpanden, die vanuit 

ons beleid met elkaar zijn verweven. Ten eerste zijn deze panden voor corporaties 

onmogelijk binnen de niet-DAEB portefeuille te exploiteren met ateliers (dat wil 

zeggen minstens kostprijsdekkend en toekomstbestendig vanuit de huur). Ten tweede 

is er beperkt aansluiting met ons broedplaatsenbeleid in termen van 

doorstroommogelijkheden of interactie en inbedding met de omgeving. Met de 

corporaties zijn wij overeengekomen dat de oplossingsrichting voor deze vraagstukken 

twee voorwaarden kent: het huidige aantal ateliers blijft tenminste intact en de huidige 

huurders blijven verzekerd van onderdak.  

 

Sinds 2016 zoeken we gezamenlijk met de wooncorporaties en de huurdersvereniging 

naar een oplossing. De corporaties voelen zich hier ook verantwoordelijk voor. De 

richting waarin we zoeken zijn het herhuisvesten van de kunstenaars in een 

toekomstbestendige situatie en de herontwikkelingsmogelijkheden in kaart brengen 

voor de huidige atelierpanden naar de uitgangspunten van ons beleid voor de 

binnenstad. De gesprekken hierover zijn de afgelopen periode geïntensiveerd en 

regulier gemaakt. De bedoeling is om in deze driehoek gezamenlijk, met oog voor 

ieders wens, standpunt en rol tot een duurzame en toekomstbestendige oplossing te 

komen. Dit is eind december 2021 benadrukt in een bestuurlijk gesprek met de HvK. 

Hierin is afgesproken meerdere scenario’s te verkennen, om in de loop van dit jaar tot 

een gezamenlijk besluit te komen. Eind januari organiseren wij samen met Kunstpunt 

een rondetafelgesprek met een brede vertegenwoordiging uit het kunstenaarsveld over 

het huisvestingsvraagstuk in relatie tot onze aanpak broedplaatsen, waaronder van 

ateliers. Hiervoor zijn onder andere Groninger vertegenwoordigers van drie 

kunstenaarsorganisaties (BBK, BoK, FNV Kunstenbond) uitgenodigd, maar ook de 

kunstvakopleidingen, jonge kunstenaarsinitiatieven en andere stakeholders. Mede op 

basis hiervan zullen wij in dit jaar verder toewerken naar een invulling van ons beleid 

waarmee we recht willen doen aan de veelheid aan wensen en behoeften op dit gebied. 
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Vervolgstappen 2022 

Afgelopen jaar is onderzocht hoe het contact met broedplaatsen vormgegeven is. Om 

meer inzicht in de wensen en behoeften van verschillende broedplaatsen te krijgen 

hebben er meerdere gespreksrondes plaatsgevonden met organisatoren, beheerders en 

gebruikers. Uit deze gesprekken kwam duidelijk naar voren dat er een behoefte is aan 

meer contact met de gemeente, vooral in informerende zin. Tegelijkertijd zijn ook wij 

op zoek naar een vorm waarin meer uitwisseling plaatsvindt met een sector die zich 

niet als vanzelf verenigt of centraal laat vertegenwoordigen. Het faciliteren van 

ontmoeting en kennisdeling via een jaarlijkse bijeenkomst gericht op ontwikkelingen, 

debat en dialoog werd goed ontvangen. Dit gaan we in 2022 verder vormgeven, samen 

met stakeholders uit het veld. Daarnaast bleek er ook op individueel niveau meer 

behoefte aan contact te zijn. We willen dit via drie routes meer invulling geven:  

 

1. We gaan de informatievoorziening via onze gemeentelijke website verbeteren, 

zodat relevante informatie en nieuws voor iedereen beschikbaar is. 

2. We wijzen een eerste contactpersoon aan, zodat de gemeente ook voor nieuwe 

initiatiefnemers een duidelijk aanspreekpunt heeft. 

3. We gaan meer werken met accounthouderschap in het geval van bekende en 

bestaande partijen, zodat er meer sprake is van structureel contact en we 

wederzijds beter geïnformeerd zijn over ontwikkelingen binnen dit thema.  

Naast de hierboven reeds benoemde ontwikkelingen en toekomstige acties werken we 

het komende jaar de Aanpak broedplaatsen verder uit. Hierover informeren we uw 

raad aan het einde van dit jaar opnieuw. Aangaande de ateliers verwachten wij, in 

samenwerking met de corporaties, voor de zomer meer duidelijkheid te hebben.  

 

Wij vertrouwen erop uw raad hiermee voldoende geïnformeerd te hebben.  

 

 

Met vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders van Groningen, 

 

 

 

burgemeester,     secretaris, 

Koen Schuiling    Christien Bronda 

 

 

Deze brief is elektronisch aangemaakt en daarom niet ondertekend. 

 


